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Jan BEDNÁŘ, moderátor
--------------------
A teď se teprve dostáváme k domácím námětům. České  školství má celou řadu velmi vážný nedostatků, částečně
zděděných ještě z komunistické minulosti, částečně způsobených neodborným, nekoncepčním řízením v minulých
dvaceti letech. Školství ani není obor, který by se dal zlepšit z roku na rok. Jde o dlouhodobé investice v uvozovkách,
s velice pomalou návratností. Do dobré  se nakonec projeví, ale trvá to třeba celé generace. Poznámku k současné
reformě školství, jak ji prosazuje ministerstvo, napsala Lída Rakušanová.
Lída RAKUŠANOVÁ, redaktorka
--------------------
Rázně zakročit prý hodlá ministerstvo školství proti upadající úrovni zdejších vysokých škol. Příští rok chce například
předložit nový zákon, jak snadněji odebírat vysokoškolské tituly těm studentům, kteří je získali podvodem. Na hlídání
kvality výuky chce ministerstvo zakládat dokonce nový úřad, a to nezávislou „Národní akreditační agenturu“, a už
dopředu oznamuje, že asi polovina soukromých vysokých škol bude muset zavřít. Na to, co musejí absolventi splňovat,
má vzniknout, zřejmě v inspiraci státními maturitami, jakýsi katalog základních požadavků, a v neposlední řadě se má
v roce 2013 prý už určitě platit školné. A to až dvacet tisíc za rok. Nic z toho ale nebude tak horké, jak to vypadá.
Zatímco všechna tahle předsevzetí, oznámená minulý týden, ještě ani nedozněla, přišla dnes Mladá fronta DNES se
zjištěním, že soukromá Universita Jana Amose Komenského se sídlem v Praze, u níž akreditační komise zjistila letos
takové nedostatky, že doporučila, aby škola v některých oborech přestala do doktorského a magisterského studia
přijímat uchazeče, dostala od ministra Dobeše zelenou k činnosti bez jakéhokoli omezení. Škola prý veškeré nedostatky
odstraňuje, takže k sankcím není důvod. Podnět ke kontrole ze strany akreditační komise přitom loni vyšel od samotných
pedagogů na této škole, kteří si stěžovali nejen na nízkou kvalitu, ale například i na to, že zápočty dostávají studenti,
kteří se na semináře a přednášky ani neobtěžují chodit. Je to poprvé, co se ministerstvo školství neřídí doporučením
akreditační komise, formulovanými na základě hloubkové kontroly. Mladá fronta DNES naznačuje, že by za tím mohla
být skutečnost, že na školu chodila či chodí Dobešova podřízená Jana Machálková, které svého času pomáhal se
seminární prací. Pak by to ovšem byl de facto pro soukromé vysoké školy návod, jak se důsledkům nezávislé kontroly v
praxi vyhnout, stačí mít mezi studenty nějakého toho prominenta. Neméně problematické to v praxi bude s odebíráním
titulů. Ve skutečnosti totiž na to existují zákony už dnes, jen se nepoužívají. V trestním zákoníku je v paragrafu 348
řeč o opatření si a uchovávání padělaných veřejných listin, a to dokonce v přesnější definici, než tomu bylo v zákoníku
dřívějším. Navíc existuje i judikatura, podle níž je diplom o ukončení vysoké školy veřejnou listinou. Problém tedy není v
tom, že by zákony na rychlostudenty nepamatovaly. Kromě toho ale mohou nastat situace, na které jsou krátké všechny
paragrafy. Včetně těch, které teprve vzniknou. Situaci tohoto druhu zmapovali před pár měsíci televizní „Reportéři“
na soukromé Vysoké škole podnikání v Ostravě, kde excelovala jistá studentka se svou závěrečnou prací za jedna,
ačkoliv členové komise byli předem upozorněni na to, že ji celou opsala. Přesto tvrdila jedna z členek zkušební komise
zcela bez zábran do kamery, že na závěrečné práci studentky, na kterou odborně dozíral údajně sám rektor, neshledali
prý vůbec nic závadného. A že tedy studentce náleží výborná známka plným právem. Co by asi tak zmohla Národní
akreditační agentura, pokud za plagiátem stojí svorně celé vedení vysoké školy, včetně členů zkušební komise z dalších
vysokoškolských zařízení? A do třetice zbývá dodat, že ani to školné nejspíš hned tak nebude. V roce 2013 bude totiž
do termínu řádných voleb do sněmovny zbývat jen pár měsíců. Vhodný čas na takto nepopulární opatření tedy tato
vláda už nejspíš promarnila.
Jan BEDNÁŘ, moderátor
--------------------
U mikrofonu byla Lída Rakušanová.


